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دولت سیزدهم در سی ماه خدمت اقتصاد سبز را رونق بخشید

 احیای 16 هزار درخت چیتگر  در دستور کارتغییرنام دیزمار به »شهید جمهور«

زیســـت بوم- نام جنگل های دیزمار در اســـتان 
آذربایجان شـــرقی بـــه منطقـــه حفاظت شـــده 
»شـــهید جمهـــور« تغییـــر یافت. ایـــن منطقه 
کوهســـتانی و جنگلـــی محـــل ســـقوط بالگرد 
شهید آیت الله ســـید ابراهیم رئیســـی و هیأت 
همراه ایشـــان بود. این اتفاق تلـــخ به تصویب 
مصوبـــه ای منجـــر شـــد تا زیـــن پـــس، منطقه 
حفاظت شـــده به نام »شهید جمهور« خوانده 

. د شو
ایـــن تصمیـــم در نخســـتین جلســـه شـــورای 
معاونیـــن ســـازمان حفاظت محیط زیســـت، 
پـــس از حادثـــه شـــهادت آیـــت الله رئیســـی و 
همراهانش گرفته شـــد؛ جلســـه ای بـــا حضور 
رئیس ســـازمان حفاظت محیط زیست. علی 
ســـلاجقه بـــا روایـــت خاطراتـــی از تلاش های 
شهید رئیســـی برای حفاظت از محیط زیست 
کشـــور در طول 3 ســـال دوره ریاست جمهوری 
ایشـــان، دستور شـــهید رئیســـی را باعث حل 
و غربالگـــری برخـــی پروژه های فاقد پیوســـت 

زیســـت محیطی دانست.
ســـلاجقه گفت: برخی مســـائل محیط زیستی 
ســـال ها تبدیل به اســـتخوان لای زخم شـــده  
بـــود. ۴۱۱ ابـــر پـــروژه در حـــوزه محیط زیســـت 
باقی مانده بود و به دســـتور رئیس جمهور این 
پروژه هـــا غربالگـــری و خیلی از آنها حل شـــد.

ســـلاجقه به افتتاح لایروبی خلیـــج گرگان در 
دومین ســـفر رئیس جمهور به استان گلستان 
اشـــاره کرد و گفت: خلیـــج گـــرگان در حال از 
دســـت رفتن بود که رئیس جمهور رأســـاً وارد 

میدان شدند.
 معـــاون رئیس جمهـــور بـــه حســـاس بـــودن 
آیت الله رئیســـی به موضوع آلودگی هوا اشـــاره 
کرد و گفت: ایشـــان برای کاهـــش آلودگی هوا 
بارها از من خواســـتند که مشـــکل را حل کنم. 
عـــلاوه بـــر آن در یک بـــازه زمانـــی کوتـــاه ۴ بار 
شـــورای عالی محیط زیســـت را تشکیل دادند. 
در شـــورای چهارم گفتند که شاخص و معیاری 
را بـــر اســـاس قانون و علـــم تعییـــن و به همه 
دســـتگاه های اجرایی ابلاغ کنید. دســـتگاه ها 
مکلـــف به اجرای آن هســـتند و شـــما نظارت و 

کنید. پیگیری 

برقی سازی خودروها
ســـلاجقه یکـــی از اقدامـــات مثبـــت دولت را 
برقی ســـازی خودروهـــا اعلام کـــرد و گفت: کار 
برقی ســـازی خودروها در حال آغاز اســـت و دو 
روز قبـــل فراخوانی بـــرای ثبت نام داده شـــد. 
بیـــش از ۱۰۰ هـــزار نفـــر در یـــک روز مشـــارکت 
کردند. اگر تا پایان ســـال یک میلیون خودروی 
برقی وارد سیســـتم حمل و نقل شود، در زمینه 
کاهـــش آلودگـــی هـــوای کلانشـــهرها گام های 

بزرگـــی برمی داریم.

کیفی سازی سوخت
 بـــه گفتـــه او ایـــن دولـــت بـــا حمایت هـــا و 
راهنمایی هـــای آیت الله رئیســـی بهینه ســـازی 
و کیفی ســـازی ســـوخت را به طـــور جـــدی در 
دستور کار قرارداد. سلاجقه ادامه داد: حدود ۱۰ 
میلیارد دلار برای بهینه و کیفی ســـازی سوخت 
۱۰ پالایشگاه هزینه شـــد علاوه بر آن ۵۴ مشعل 
گازســـوز با صرف ۵ میلیارد دلار خاموش شـــد.
وی افـــزود: گام هـــای بســـیار بزرگـــی در زمینه 
پســـاب و بازچرخانی آب برداشـــته شـــد. فقط 
در مجموعـــه فـــولاد اصفهان ســـالانه حدود ۱۵ 
میلیـــون مترمکعـــب از زاینـــده رود و چاه هـــا 
اســـتفاده می شـــد. در یک کار جهادی پســـاب 
۹ شهرســـتان اســـتان اصفهان در چرخه برای 
اســـتفاده در صنعت قرار گرفت. بدین ترتیب 
حدود ۹ میلیـــون مترمکعـــب از آب زاینده رود 
در چرخـــه آبی کشـــور قـــرار گرفـــت. در واقع 
کارهـــای عالمانه در زمینه مدیریـــت آب هم در 

زمینـــه منابـــع و هم مصـــارف در کشـــور انجام 
شـــد. مراحل نهایـــی احداث تصفیـــه خانه در 
بندرعباس نیز در حال طی شـــدن اســـت. در 
مشـــهد نیز قـــرار بود چنـــد پروژه بســـیار مهم 

محیط زیســـتی افتتاح شـــود.

 پیامدهای تغییر اقلیم
داریـــوش گل علیزاده، رئیـــس مرکز ملی هوا و 
تغییر اقلیم ســـازمان حفاظت محیط زیســـت 
نیز بـــه ایرنا گفت: جزو کشـــورهایی هســـتیم 
کـــه شـــدیداً تحـــت تأثیـــر تغییـــر اقلیـــم قرار 
داریم. بروز ســـیل، خشکســـالی، آتش سوزی 
در جنگل هـــا و مراتع همه به نوعی اثرات تغییر 
اقلیم اســـت. بـــر این اســـاس تهیـــه و تدوین 
برنامـــه مدیریت تغییـــر اقلیمی کشـــور تهیه و 
بـــه تصویب رســـید؛ موضـــوع مهمی کـــه برای 
اولین بـــار در کشـــور در دولت رئیســـی اتفاق 
افتـــاد. بر اســـاس قانـــون برنامه هفتـــم درج 
ماده الحاقـــی تبصره ۱ مـــاده ۲۱ قانـــون برنامه 
مدیریـــت تغییـــر اقلیمی کشـــور تدوین شـــد. 
این مســـأله از آلودگی هوا مهم تر اســـت؛ چون 
پیامدهـــای تغییراقلیـــم تمام زیرســـاخت ها و 
فعالیت های کشـــور را تحت تأثیر قـــرار داده و 
می دهـــد. بنابراین اگر کشـــور را بـــرای کاهش 
آســـیب پذیری، رفتن به ســـمت اقتصاد ســـبز 
و کم کربـــن ســـازگار نکنیم خســـارات جبران 
ناپذیری شـــاهد خواهیم بود. مجلس شورای 
اســـلامی نیز برنامـــه مدیریت تغییـــر اقلیمی را 
تصویـــب کرد تا بتوانیم کشـــور را بـــا پیامدهای 

تغییـــر اقلیم ســـازگار کنیم.

 

یاســـمن صادق شـــیرازی -منابـــع طبیعی و 
آبخیـــزداری تهـــران از احتمال خشـــکیدگی 
۱6 هـــزار اصلـــه درخت در پـــارک های جنگی 
چیتگر و ســـرخه حصار به علـــت کمبود آب 
خبـــر داد. به گفتـــه مدیرکل منابـــع طبیعی 
اســـتان تهران، این درختان بـــه دنبال عدم 
آبیاری مناســـب دچار خشـــکیدگی شدید یا 
طغیـــان آفت هـــا شـــدند. درحالی کـــه برخی 
از کارشناســـان گیـــاه پزشـــکی اعتقـــاد دارند 
امیدی بـــه احیای ایـــن درختان نیســـت اما 
بـــه گفتـــه رضا بیانـــی، قرار اســـت بـــه زودی 
گـــروه دیگری از کارشناســـان گیاه پزشـــکی و 
منابـــع طبیعـــی از این درختـــان بازدید کنند 
 تا شـــاید راهـــی برای نجـــات آنها پیدا شـــود.
او در گفت وگـــو بـــا »ایـــران« از توقـــف قطـــع 
درختـــان تا قبـــل از اعـــلام نظـــر نهایی خبر 
داد و تأکیـــد کـــرد کـــه آنها تـــا قبـــل از اعلام 
نظـــر کارشناســـی، اجـــازه قطـــع درختـــان را 

نخواهنـــد داد.
بیانـــی گفت: بر اســـاس گزارش کارشناســـان 
ما در ســـازمان، از مجموعه ۲ میلیون درخت 
در پارک هـــای چیتگر و ســـرخه حصار نزدیک 
به ۱6 هـــزار اصله دچـــار خشـــکیدگی و آفت 

شدند. 

نیاز هفتگی درختان به 15 لیتر آب 
او تأکید کرد که براســـاسِ قانون، شـــهرداری 
موظف اســـت بـــا اجرای طرح هـــای مختلف 
از نابودی و خشکی درختان، جلوگیری کند.
وی در ادامـــه گفـــت: بر اســـاس ارزیابی های 
کارشناســـان ما، ایـــن درختان نیاز بـــه آبیاری 
۱۰ تـــا ۱۵ لیتـــر آب به  صورت هفتگـــی دارند که 
عمـــلاً این اقـــدام صـــورت نگرفته یـــا اگر هم 

انجام شـــده کافی نبوده اســـت.
البتـــه هنـــوز اجـــازه قطـــع درختان توســـط 
ما داده نشـــده اســـت. باوجـــود این کـــه آنها 
گفتند امیـــدی به احیای درختان نیســـت باز 
هم دســـتور دادم تا کارگـــروه دیگری با حضور 
کارشناســـان و متخصصان جدید گیاه پزشکی 
از منطقـــه بازدید کننـــد تا بلکه بتـــوان راهی 

برای نجـــات درختان پیـــدا کرد.

کمبود منابع آب خام
 گفتنـــی اســـت در اردیبهشـــت مـــاه 1403، 
جلســـه ای بـــا حضـــور نقـــی عزیـــزی معـــاون 
فنـــی اداره کل منابـــع طبیعی اســـتان تهران، 
محمدحســـن فصیح معاون خدمات شـــهری 
و محیـــط زیســـت و نعمت الله نعمتـــی رئیس 
اداره فضای ســـبز منطقه ۲۲ برگزار شـــد، طرح 
احیـــای بوســـتان چیتگر، معضلات کـــم آبی و 
نحوه انتقال آب در بوســـتان و طرح جایگزینی 
درختان با گونه های متناســـب با اقلیم منطقه 

مورد بحـــث و تبـــادل نظر قـــرار گرفت. 
محمد حســـن فصیح  گفت: کاشت گونه های 
مقـــاوم و متناســـب بـــا شـــرایط آب و هوایی و 
جغرافیایـــی منطقـــه بـــا نیاز بـــه آبیـــاری کم از 
اقداماتی اســـت که بـــا هدف مدیریـــت منابع 
آبی، در برنامه های افزایش ســـرانه فضای سبز 

این منطقه قـــرار دارد. 
وی افزود: توسعه فضای سبز و لزوم تامین آب 
مـــورد نیاز آن از یک ســـو و کاهش نزولات جوی 
و بروز پدیده خشکســـالی های اخیـــر و کمبود 

منابـــع آب خـــام فضای ســـبز از ســـوی دیگر، 
تامیـــن آب مورد نیـــاز عرصه های فضای ســـبز 
توســـعه یافته را با مشـــکل مواجه کرده است. 
او  بـــا تاکیـــد بـــر اهمیـــت موضوع کمبـــود آب 
و لـــزوم توجـــه به نحـــوه آبرســـانی و آبیـــاری و 
اســـتفاده از سیســـتم های نوین آبیـــاری تاکید 
کـــرد و گفت: عـــزم مدیریـــت شـــهری در رفع 
مشـــکل فاضلاب بر این اســـت تا بـــا راه اندازی 
تصفیه خانه های متمرکز و لوکال، زمینه را برای 
بازچرخانی آب و آبیاری فضای سبز منطقه مهیا 
کند. فصیح با اشـــاره به شـــرایط نـــه چندان 
مناســـب ذخایر آبـــی، یکی از سیاســـت ها در 
ایـــن حـــوزه را بازچرخانـــی آب عنـــوان کرد و 
ح هـــای عمرانی  گفت: لزوم پیاده ســـازی طر
و ســـاخت تصفیه خانه هـــا حساســـیت ها را 
نســـبت به گذشـــته صدچندان کرده و باعث 
بیـــن  بین بخشـــی  همکاری هـــای  افزایـــش 
ســـازمان های مربوطـــه در جهت تســـریع در 
ســـاخت و اجرای طرح هـــای موردنظر در این 

منطقه شـــده است.

عکس:فضای مجازی

گزارش خبری گزارش

مهر

محمدحســـن فصیح، معاون خدمات شهرداری و محیط زیست شهرداری منطقه 
۲۲ در گفت و گـــو با تســـنیم درباره ماجرای قطـــع درختان چیتگر و کنده شـــدن 
پوســـت این درختان گفت: طرح چکـــش زدن درختان یک موضوع فنی اســـت 
که در تمام جنگل ها انجام می شـــود. بنا داریم درختانی با عمر ۱۰ ساله جایگزین 
درختان بیمار و حذف شـــده در بوســـتان چیتگر کنیم و این موضوع بر اســـاس 

برنامه ریزی انجـــام می پذیرد.

ـــرش بـ

چکش زدن درختان فنی است

با تلاش مشترک منابع طبیعی و شهرداری صورت می گیرد


